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Slovo starosty 
Velikonoce

Vážení spoluobčané,

Velikonoce, tedy oslavy zmrtvýchvstání Ježíše Krista, patří 
mezi křesťany vůbec k nejvýznamnějším svátkům. Mezi širokou 
veřejností jsou pak tyto svátky spojeny především s lidovými 
tradicemi a symboly. K nim patří velikonoční beránek, natrhané 
kočičky, malování vajec a mnohé další, hlavně ale také pomlázka 
a koleda.

Jménem Zastupitelstva obce Kouty Vám všem přeji, abyste si 
letošní Velikonoce užili dle svých představ.

Váš Martin Pelichovský, 
starosta obce

„Vejce různě malovaný,
vytvořte si hezky sami,
pak upleťte pomlázku,

běžte na jarní procházku.
Nasbírejte větvičky,

co ověsíte vajíčky,
beránka upečte,

od starostí utečte!
Krásné Velikonoce!“

„Jsou Velikonoce a taky jaro!
Přijde Vám to k oslavám málo?
Napečte mazance, vytvořte kraslice,
ať pomlázku máte nejhezčí z vesnice.
Oslavte život, co je kolem Vás,
až po roce budete mít příležitost zas!
Krásné Velikonoce!“

„Čas Velikonoc volá,
povinností hora!
Tak zkuste si je užít,
společně s rodinou naplno je prožít.
vajíčka ozdobte, beránka upečte,
od fádních starostí honem utečte.
Velikonoční přání čtěte i pište,
příležitost budete mít zas až příště!“

„Pomlázkou se ohánějte,
koledníkům vejce dejte,
také jednu štamprličku,

když zastaví se na chviličku,
ať mazanec z trouby voní,

ať je lepší, než byl loni.
Všimli jste si? Jaro je tu!
Tak vzdejte holt životu.“   
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Informace 
z obce

Fotky z brigády Koutecké lípy, z.s.

2.3. – Se konalo Setkání dříve narozených, moudrých Kouťáků. 
Několika fotografiemi si tuto akci připomeneme na straně 4.

2.3.  – Koutecká lípa, z.s. organizovala ořezání větví švestek 
u ČOV. Níže na této stránce můžete vidět fotky z těchto prací.

24.3. – Jsme organizovali „Jarní tvořeníčko“ pro malé i velké od 
9 do 12 hodin na OÚ.

2.4. a 23.4. – Je pro zájemce zajištěna na OÚ výroba kerami-
ky. Pokud si chcete sami vyrobit cokoliv, přijďte. Nutná účast je  
v obou termínech. Cena každého termínu je 300,-Kč.

6.4. – Ukliďme Česko. Oslovujeme všechny občany obce, aby 
se zúčastnili této celorepublikové akce. Budeme společně sbí-
rat odpadky v katastru naší obce. Sraz je v 9 hodin na návsi. 
Před polednem si opečeme obecní buřty a u Káji si dáme limču 
a pivko na obecní účet. Předem děkujeme za Vaši účast.

6.4. – Koutečtí Rybáři, z.s. budou sbírat železo v obci. Pokud 
se ho chcete zbavit, stačí ponechat před vašimi vraty u domů 
a kluci odvezou.

6.4. – Bezpečně v Koutech. Akce nejen pro naše děti proběhne 
od 14 ti hodin na hřišti za účasti Policie ČR. Bude i psovod s ně-
meckým ovčákem.

13. 4. – V čase 8:35 až 9:05 bude na návsi probíhat svoz nebez-
pečných odpadů a odpadů určených ke zpětnému odběru. Mů-
žete  tedy zlikvidovat oleje, barvy, lepidla, pryskyřice, mastné 
tkaniny, ředidla, rozpouštědla, kyseliny, zásady, pesticidy, léky, 
AKU baterie, monočlánky. Dále lednice, televize, monitory, 
zářivky, drobné elektrospotřebiče, pneumatiky pouze od osob-
ních automobilů bez disků. Ostatní nebude převzato.

30.4. – Májka a čarodějnice se budou konat na naší návsi.  
Začátek setkání je v 16 hodin. Informační plakáty opět vyvěsí-
me zavčas na obvyklá místa v obci.
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Setkání dříve narozených, 
moudrých Kouťáků.
Podívejte se na několik fotek z tohoto pěkného dne, které pozvaným 
zpříjemnil zpěvák Viktor Sodoma.
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V tomto roce byla středem zájmu občanů stavba kravína. 
Potíže byly se zedníky, třebaže jich v Koutech není málo. 
Na stavbu přišli zedníci B. Jeník (ten se stal vedoucím sta-
vební čety), dále zedník F. Čermák, J. Hradecký a ve volnu 
pomáhal J. Kysilka. Jako pomocní dělníci přišli V. Kadlec a 
V. Knytl. Všichni pracovali hodinově a měli 8,-Kčs za jednu 
hodinu. Dále zde pracoval cizí zedník J. Novotný z Okřínku. 
Jako přidavač pracoval ještě B. Krejčík a cihly přivážel na 
saních po blátě J. Suchánek. Základy kravína o rozměrech 
86,5 m x 11,25 m začali kopat 6. ledna 1956 a po mrazech v 
únoru a březnu byly hotové 29. března a 7. dubna byl po-
ložen základní kámen ke kravínu. Ačkoli se všechny práce 
dělaly ručně, byla 12. dubna hotova polovina základů. Od 
20. dubna se stavěly zdi. Pracovali stále tři zedníci a tři při-
davači. 25. května byla hotova kolem kravína třímetrová 
zeď. Střecha se pokrývala od 11. do 13. srpna za pomoci 
mladých, starých i školních dětí. I tato práce byla zaplace-
na. Vazbu udělal výpravčí ČSD p. Čapek z Libice nad Cidli-
nou. Na zimu byl zčistěn strop a dala se na něj kukuřice.
Od 2. března 1956 bylo vyměněno volbou nové vedení 
družstva. Předsedkyní byla zvolena Emílie Matějková, č.p. 
63, agronomem se stal od valné hromady (11.2.1956) B. 
Konvalina, č.p. 68 a zootechničkou M. Jiroutová, č.p. 108.
Po lednovém mlácení (které pokračovalo ještě v únoru 
a březnu) dooralo pomocí STS poslední hektary polí. Pro 
nastalé velké mrazy se dostalo družstvo do polí až koncem 
března, kdy se 23. března začalo sít jarní pšenici. Pak už se 
pracovalo v polích stále. Začátkem září mělo družstvo na 
polích 55 hektarů obilí. 11. září je mělo svezené a 14. září 
vymlácené. Mlátilo na třech mlátičkách. 15. září splnilo do-
dávku obilí na 100%. Bylo to poprvé, co družstvo splnilo 
dodávku obilí na 100%.
Brambory začalo vybírat 13. září. S přestávkami, kdy si vy-
bírali záhumenkáři, skončilo tuto práci 10. října. Od října je 
vybíralo „do jisté míry kombajnem“, čímž se vybralo za půl 
dne dvanáct valníků brambor.
Hned po 10. říjnu se dobývala cukrovka. Poprvé se v Kou-
tech netahala háčky, ale vyorávala. Později zase někteří 
družstevníci tahali háčky. V této řepné kampani se už ne-
využívalo úzkokolejné drážky z Kout do Křince, jak se dříve 
řepa vozila do Rožďalovic. Nákladní auta je vozila přímo ze 
skládky za Šabatou do Rožďalovic. 23. listopadu byla pryč 
z polí, i když pro velké mokro se vyvážela po částech na 
cestu.
Při nenadálých mrazech na počátku listopadu velice namr-
zly sklizené brambory. Po nich přišly deště a opět mrazy. 
Přesto, že se přikryly, v půli února se jich mnoho našlo 
shnilých.
Pro školu se povedlo sehnat ozvučení filmového přístroje 
OP 16. Škola pak mohla promítat pro veřejnost zvukové, 
celovečerní filmy. Poprvé se v Koutech promítal zvukový 
film naším aparátem 8. března na MDŽ. Byl to film „Velké 
dobrodružství“. Později jsme promítali „Příběh opravdo-

vého člověka“, „Svět patří nám“, „Měsíc nad řekou“ a jiné. 
Zpočátku jsme konali tato představení ve škole, později v 
hospodě F. Lazara. Promítání celovečerních filmů se však 
později nesetkalo u našich občanů s velkou návštěvou. Ti si 
zvykli na nové filmy v televizi, kdežto my jsme byli odkázá-
ni na půjčovnu v Praze, která nabízela jen starší filmy, často 
se špatným, obehraným zvukem.
Na konci června pořádala škola pěknou taneční besídku v 
hostinci F. Lazara. Naše školní děti zatančily za doprovodu 
harmoniky, klarinetu a houslí (rodiny Zítovy) řadu tanců. 
Dále děti vyprávěly veselé příběhy, dávaly hádanky a před-
nášely básně.
To, že jsme se mohli věnovat nácviku tanců ve škole a vů-
bec taneční výchově, bylo umožněno podlahovou úpravou 
jedné třídy. Ve třídě do školní ulice byly položeny parkety. 
Ale od úmyslu ředitele školy k jejich položení byla cesta 
velice dlouhá, plná obtíží a to ze strany dodavatele a pokla-
dače parket. Parkety stály kolem 3 000,-Kč a položení stálo 
1 000,-Kč. Při přípravě pomáhali zdarma někteří rodiče. 
Parkety a nátěr velice pomohly vzhledu třídy.
V dubnu dostali naši občané nové občanské průkazy, když 
předtím v lednu bylo v Koutech všeobecné fotografování 
občanů.
Na 1. máj se jelo do Poděbrad autobusem ČSAD. Nejelo se 
s hudbou.
Začátkem dubna spadl v Blatech balón s protistátními letá-
ky. Byl odevzdán VB pracovníkem státních statků.
13. června pomáhaly koutecké ženy při bourání zdi u hřbi-
tova. Zeď hrozila spadnutím. 17. června se začala stavět 
zeď nová.
I letos letělo nad Kouty při vojenské přehlídce v Praze dne 
9. května přes 200 letadel. U Šabaty jim udávali vojáci čer-
venými dýmovnicemi směr.
I naše děti přispěly na fond ve prospěch Maďarska. Fond 
vynesl v celé republice přes 10 milionů Kč.
V Koutech zemřel jeden z nejstarších občanů 88 letý Václav 
Jirout. Bydlel v č.p. 10.

díl 
třináctý

Koutecká 
kronika

ROK 1956

Podle kroniky zpracoval
Martin Pelichovský
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Zdeněk Jeřábek je starosta Úmyslovic. Ahoj Zdeňku, jak 
hodnotíš pořádání společných akcí? Máme za sebou ces-
tu do pivovaru ve Všejanech, bruslení v Poděbradech a 
společný ples v Úmyslovicích. První akci jsme dělali pou-
ze my a k dalším se připojily Senice a Netřebice. Letos 
nás ještě čeká pořádání divadla v Koutech, které bude-
me pořádat právě s tvou obcí.
Velice kladně. Naše první společná akce v pivovaru byla 
velice úspěšná a proto jsme se rozhodli v tomto pokračo-
vat a pokud možno i s dalšími jmenovanými obcemi. Spo-
lečný ples obcí byl určitě zdařilý a všichni si ho maximálně 
užili. A proto jsme se domluvili již během plesu, že bude-
me pořádat další ročník. Ten bude 22. února 2025. Zároveň 
věříme, že vysoko nastavenou laťku minimálně dodržíme, 
lépe však překonáme. Letos bych rád ještě společně s naši-
mi občany Kout a Úmyslovic místo pivovaru navštívil vinný 
sklípek. Ale o tom si ještě spolu popovídáme. Každopádně 
nás v brzké době čeká společná organizace divadelního 
představení v Koutech s Terezou Kostkovou a Nelou Bou-
dovou.
Pověz nám něco o sobě?
(smích) I přes to, že mě v letošním roce čeká dosažení půl 
století na tomto světě, tak se stále cítím dle svého vzoru 
Karla Gotta „být stále mlád“. Mám dvě krásné děti, dceru 
Alenku a syna Zdendu. A ještě musím zmínit svou krásnou 
a milou přítelkyni Moniku. V letošním roce mě čeká svatba 
mé dcery. Na to se těším a ano, budu brečet…
Jak trávíš svůj volný čas? Jaké máš záliby, koníčky?
Dvacet dva let se věnuji obchodní činnosti, takže mým 
koníčkem je práce. Svou práci mám velice rád. Pracuji ve 
firmě Mapa Spontex, jako obchodní zástupce.
Zdeňku a co připravujete u vás v obci?
Máme toho hodně, co bychom chtěli zrealizovat. Co se 
týká aktuálních projektů, je to příprava výstavby rodinných 
domů ve dvou lokalitách. První lokalita je za hřbitovem, 
kterou bude provádět firma Bidlli a jedná se o výstavbu 
trojdomů a solitérních domů. Druhý projekt je při vjezdu 
do Úmyslovic od Poděbrad po pravé straně. Zde by se jed-
nalo pouze o rozparcelování a kompletní zajištění inženýr-
ských sítí firmou VPK Suchý, která je i zároveň majitelem 
celé lokality. V prvním projektu si lidé budou moci pořídit 
rovnou dům, ve druhém si pak pořídí pouze parcelu, na 
které budou moci stavět za dodržení určených stavebních 
podmínek. Třetí projekt, který je již ve fázi příprav výstavby 
je fotovoltaická elektrárna na pozemcích obce za bývalým 
areálem JZD. Celkem se jedná o 4,5 hektarů obecních polí. 
Po dlouhých jednání byla obcí vybrána jako zhotovitel  
a provozovatel skupina ČEZ. Obec tento pozemek prona-
jme ČEZu na dobu 30ti let. Po uplynutí této doby budou 
z této plochy odstraněny trny s fotovoltaickými panely  
a tento prostor může být znovu užíván, jako pole nebo za-
stupitelé mohou rozhodnout o pokračování fotovoltaické 
elektrárny. Toto rozhodnutí obecního zastupitelstva bylo 
v souladu s názorem občanů na základě veřejné ankety. 
Obec pak zisk z tohoto pronájmu použije na náklady spo-
jené s odpadovým hospodářstvím, a tudíž se tak tento zisk 
promítne občanům do radikálně nižšího ročního poplatku 
svozu odpadů. Ještě bychom v první polovině letošního 
roku měli mít studii na přestavbu budovy bývalé školy na 
senior dům/domov důchodců. Studie se bude skládat ze 
dvou částí. První na stávající stav a druhá by měla být na 

případné rozšíření, abychom získali dotace. Dále nás čeká 
obměna dětského hřiště, respektive jeho prvků a posta-
vení zastřešené pergoly. Pak oprava střechy na mateřské 
školce, revitalizace návsi, oprava cesty k tiskárně, výměna 
veřejného osvětlení… A samozřejmě další naše společné 
společenské projekty.
To je pěkný kus práce, tak držím palce, ať se vám vše vy-
vede dle představ. Co se týká výstavby bytů a rodinných 
domů, kolik tedy celkem přibude v Úmyslovicích čísel 
popisných?
Celkem se jedná o více než sedmdesát bytů či domů.
Jak tě starostování naplňuje?
Naplňuje a baví. A to i přesto, že se najde několik spoluo-
bčanů, kteří rádi hází klacky pod nohy. Ale to už k tomu 
asi patří, že Martine. Mám štěstí, že mi moje profese dovolí 
skloubit funkci starosty se zaměstnáním. I přesto si mys-
lím, že starosta by měl být uvolněný, aby této pozici mohl 
dát vše.

Je jaro tvé nejoblíbenější roční období?
Ano! Stoprocentně jaro. Za mě je to opravdu nejkrásnější 
roční období. Všechno se probouzí, dny jsou díky sluníčku 
veselejší. Příroda se hezky zbarvuje.
Jak si představuješ ideální dovolenou?
S rodinou. A není důležité kde.
Co říkáš na vydávání našeho Kouteckého plátku?
Velice se mi líbí, je to skvělý nástroj informovanosti  
občanů.
Co bys popřál Kouťákům na Velikonoce?
Krásně strávený čas se svými blízkými. Určitě krásné jar-
ní počasí. Každé ženě minimálně jedno něžné vyšlehání,  
aby byly stále svěží, mladé a krásné. A nám mužům co 
nejméně bolesti hlavy a úterní ráno s nulovým promile 
alkoholu.
Děkuji ti Zdeňku, že jsi našel čas na rozhovor do Koutec-
kého plátku. Povídání s tebou bylo velmi příjemné. Mohli 
bychom spolu mluvit hodiny, ale máme pro náš rozhovor 
vyčleněnu pouze jednu stránku. Tak snad někdy jindy…
Martine chtěl bych ti poděkovat za pozvání k vám na obec-
ní úřad, za velice příjemné povídání si a jsem rád že tě Kou-
ty mají a já si dovolím říci že já mám ve tvé osobě nejen 
kolegu ale i kamaráda.

Rozhovor se Zdeňkem Jeřábkem

Se Zdeňkem Jeřábkem  
si povídal Martin Pelichovský

6

Starosta Úmyslovic Zdeněk Jeřábek
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Den Obce
25. 5. 2024

8:00 – 12:00

13:00 – 14:00

 
14:00 – 15:00 

16:00 – 18:00

13:00 – 20:00

13:00 - 19:00

20:00 - ? 

Změna programu a časů vyhrazena.
Na hřišti bude hospoda od 13 hodin, WC, sdílené stoly, živá hudba 

Kouteckých muzikantů, Game Párty.

Přihlášky na „NECKYÁDU“ s názvem plavidla a počtem členů posádky zasílejte do 20. května na email 
starosta@obec-kouty.cz nebo SMS na 724 655 662.
Pravidla Neckyády jsou jednoduchá. Posádku plavidla tvoří neomezený počet osob. Posádka vypluje na 
čemkoliv, co bude schopno držet se na hladině a vejde se na vodní plochu rybníka.Pohon plavidla zajišťuje 
svými silami posádka. Hodnotí se rychlost při plavbě z jednoho břehu na druhý a zpět a také kreativita 
vašeho plavidla.

1345 - 2025
680 LET OD PRVNÍ PÍSEMNÉ ZMÍNKY

„FOTBALOVÉ UTKÁNÍ KOUTY 
vs. OSOBNOSTI NA HŘIŠTI“

„VODNÍ SVĚT“ na rybníku v lesíku

„PROGRAM OSOBNOSTÍ PRO 
KOUŤÁKY“ na hřišti

„NECKYÁDA“ na rybníku Louže

„PŘEHLÍDKA KOUŤÁKŮ“ na hřišti

„TANEČNÍ ZÁBAVA, PÍSNĚ NA PŘÁNÍ“ 
na hřišti

„KOCOUR PREVENTISTA“ na hřišti
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Chybí Vám nějaká rubrika? 
Vaše podněty, náměty a připomínky nám sdělte osobně nebo na email starosta@obec-kouty.cz

Informace od spolku Koutečtí Rybáři, z. s.

Zájemci, kteří by se chtěli zúčastnit zájezdu 
na Vodňanské dny mohou svoji účast oznámit 
do 25. dubna. Plánovaný odjezd v 7:00 z návsi, 
příjezd nejpozději ve 21:00. Tento zájezd je pořádán 
za účelem  návštěvy Střední rybářské školy a Vyšší 
odborné školy s celkovou prohlídkou školy, školního 
muzea, Fakulty rybářství. 

Poznávací zájezd do Vodňan 
v sobotu 18. května nejen pro rybáře.

Kontakt pro zájemce: 
Michal Hanousek 606 744 490, předseda spolku Koutečtí Rybáři, z. s.

Prohlídka soustavy rybníků s následnou 
návštěvou školního a fakultního pokusnictví. 
Návštěva města Vodňany, kde v tento den pro-
bíhají Vodňanské dny s bohatým kulturním 
programem a jarmarkem. Doprava autobusem 
zdarma. Stravu si hradí každý sám. Částečná 
rezervace míst v restauraci u Zlatého soudku 
na náměstí ve Vodňanech zajištěna. 


